

[Subscribe](#)[Past Issues](#)[View this email in your browser](#)

THE BRIDGE



Sustainable
Finance
Geneva

WHERE FINANCE MEETS IMPACT/ OÙ LA FINANCE RENCONTRE L'IMPACT

NEWSLETTER - AUGUST 2023/AOÛT 2023

(La version française suit la version anglaise)

For this edition of our Newsletter, we gave the floor to Marie-Laure Schaufelberger, President of SFG. In this long-form interview, which recently appeared in Le Temps, Marie-Laure elaborates on SFG's holistic vision of sustainable finance, a movement that must consider the different aspects of sustainability in all their complexity and diversity. This is the path SFG has been following since 2008. Think complex, interconnected, and global. Put environmental AND social issues at the heart of our thinking. Remember that integrating ESG criteria is a means, not an end in itself. Our thinking and practices must be driven by impact. On this point, we still have a long way to go.

Sandrine Salerno
Director, SFG

Interview on the Month : Marie-Laure Schaufelberger
"A new vision of growth"

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

This month, Anne Barrat from Le Temps interviewed our president, Marie-Laure Schaufelberger, about her new vision of growth. This vision is focused on a transition towards a decarbonized and just economy, aiming to contribute to the well-being of all the inhabitants of the planet.

"Behind the issue of degrowth, there actually is the question: is it possible to decouple (growth or maintenance of) well-being from the destruction of the planet?" - Marie-Laure Schaufelberger

[To the interview](#)

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

● What's Happening at SFG?

// SFG is Hiring: Communications Intern

SFG is currently seeking a Communications Intern to join our team for a duration of 3-6 months. The intern will play a crucial role in supporting the organization's communication strategy and various activities. The application deadline is August 21st. For more information [click here](#).

// SFG Events at Building Bridges 2023

The 2023 Edition of Building Bridges will take place on October 2-5 at the CICG in Geneva, and feature more than 65 events co-hosted by 100 international organizations to align our economic model with the needs of a just and sustainable society. As founding partner of Building Bridges, SFG is proud to contribute to this unique movement. Below, you can find the list of events we will be hosting :

- Activism in the 21st Century: Driving Change in Finance Oct 5 | 11:30-12:30 with UNEP FI and Alliance Sud | [Read More](#)
- Peace Finance - The Case of Renewable Energy Oct 5 | 11:30-12:30 with PeaceNexus, International Growth Center, International Alert, Swedwatch, Trustworks Global, and de Pury Pictet Turrettini | [Read More](#)
- Rethinking Finance for a Post-Growth Economy Oct 5 | 10:00-11:00 with the Green Digital Finance Alliance, Greenpeace, and Impact Hub | [Read More](#)

● Coming Up

// SFI–SSF Conference : Financial Innovation—Accelerating the Change
September 13 | 13:15-17:00 | Metropol, Fraumünsterstrasse 12, 8001 Zurich

In partnership with Swiss Sustainable Finance (SSF) and in association with Building

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

sustainable world.

This in-person conference will be held in English and participation is free of charge. Please note, however, that we only have a limited number of places available. Places will be allocated on a first-come-first-served basis.

Read the program [here](#).

● Gender Lens Initiative for Switzerland

// Public Consultation: 2X Certification Draft Methodology

We are excited to invite you to actively participate in the development of gender lens investing through 2X Global's latest initiative - the 2X Certification.

The 2X Certification aims to enhance transparency, accountability, and credibility in gender lens investing. Your valuable feedback on the early working draft will play a crucial role in shaping this groundbreaking project.

To learn more about 2X Certification, click the link [here](#). And to take part in the public consultation, simply click the link [here](#). The consultation period will remain open until **tomorrow** (August 4 2023).

● Sustainable Finance News

Fiona Frick: ChatGPT and the meaning of life - No easy answer

In this article, Fiona Frick, managing partner of Circe Invest, gives her opinion about the place of AI in investment management. According to her, no single "Gloden Formula" exists, and the combination of AI capabilities and human judgment is necessary for informed decisions. // [Investment Week](#)

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

The article discusses the difference between impact creation and impact alignment in sustainable investing. It warns against "greenwashing" and emphasizes the need for genuine impact creation rather than just aligning with existing sustainable goals. The nuances between the two approaches are highlighted, urging investors to be vigilant and make informed decisions in sustainable investments. // [Sustainable Investment](#)

Climate Risk Scorecard : Assessing U.S. Financial Regulator Action on Climate Financial Risk

The 2023 Climate Risk Scorecard, created by the Ceres Accelerator for Sustainable Capital Markets, evaluates ten U.S. federal financial regulators based on their efforts to safeguard our capital markets, financial institutions, and communities against climate-related financial risks. // [The Ceres Accelerator for Sustainable Capital Markets](#)

Version française

Pour cette édition de notre Newsletter nous avons décidé de donner la parole à Marie-Laure Schaufelberger, Présidente de SFG. Dans cette interview parue récemment dans le journal le Temps, Marie-Laure développe la vision holistique que SFG porte s'agissant de la finance durable. Un mouvement qui doit impérativement contempler dans sa complexité et sa diversité les différents aspects de la durabilité. Il s'agit là du sillon que SFG creuse depuis 2008. Pensez complexe, interconnecté et global. Mettez au cœur des réflexions les enjeux environnementaux ET sociaux. Rappelez que l'intégration de critères ESG est un chemin et non une fin en soi. C'est l'impact qui doit conduire nos réflexions et nos pratiques. Sur ce point, il reste encore beaucoup de chemin à parcourir.

Sandrine Salerno
Directrice, SFG

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

Interview du mois : Marie-Laure Schaufelberger - "Une nouvelle vision de la croissance"



Ce mois-ci, Anne Barrat du journal Le Temps s'est entretenue avec notre présidente, Marie-Laure Schaufelberger, au sujet de sa nouvelle vision de la croissance. Cette vision est axée sur une transition vers une économie décarbonée et juste, dans le but de contribuer au bien-être de tous les habitants de la planète.

"Derrière le sujet de la décroissance, il y a en réalité la question: est-il possible de

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

[Cliquez ici](#) pour lire l'interview.

● Quoi de neuf à SFG?

// SFG recrute : Stagiaire en Communication

SFG recherche actuellement un stagiaire en communication pour rejoindre son équipe pour une durée de 3 à 6 mois. Le stagiaire jouera un rôle crucial en soutenant la stratégie de communication et les diverses activités de l'organisation. La date limite de dépôt des candidatures est fixée au 21 août. Pour plus de détails, [cliquez ici](#).

// Les événements organisés par SFG à Building Bridges 2023

L'édition 2023 de Building Bridges aura lieu du 2 au 5 octobre au CICG à Genève, et proposera plus de 65 événements co-organisés par 100 organisations internationales pour aligner notre modèle économique avec les besoins d'une société juste et durable. En tant que partenaire fondateur de Building Bridges, SFG est fier de contribuer à ce mouvement unique. Vous trouverez ci-dessous la liste des événements que nous organiserons :

- L'activisme au 21ème siècle : Le changement dans la finance 5 Octobre | 11h30-12h30 avec UNEP FI et Alliance Sud | [En savoir plus](#)
- Financement de la paix - Le cas des énergies renouvelables 5 Octobre | 11:30-12:30 avec PeaceNexus, International Growth Center, International Alert, Swedwatch, Trustworks Global, et de Pury Pictet Turrettini | [En savoir plus](#)
- Repenser la finance pour une économie post-croissance 5 octobre | 10:00-11:00 avec Green Digital Finance Alliance, Greenpeace, et Impact Hub | [En savoir plus](#)

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

// Conférence SFI-SSF : Innovation financière - Accélérer le changement**13 septembre | 13:15-17:00 | Metropol, Fraumünsterstrasse 12, 8001 Zurich**

En partenariat avec Swiss Sustainable Finance (SSF) et en association avec Building Bridges (BB), le Swiss Finance Institute (SFI) organise une conférence de haut niveau sur le rôle de l'innovation financière dans l'accélération du changement vers un monde plus durable.

Cette conférence en personne se tiendra en anglais et la participation est gratuite. Veuillez toutefois noter que le nombre de places disponibles est limité. Les places seront attribuées selon le principe du premier arrivé, premier servi.

Lisez le programme [ici](#).

● Gender Lens Initiative for Switzerland**// Consultation Publique : Projet de Méthodologie pour la Certification 2X**

Nous sommes heureux de vous inviter à participer activement au développement de l'investissement dans une optique de genre par le biais de la dernière initiative de 2X Global - la Certification 2X.

La certification 2X vise à renforcer la transparence, la responsabilité et la crédibilité de l'investissement dans une optique de genre. Vos précieux commentaires sur la première version de travail joueront un rôle crucial dans l'élaboration de ce projet novateur.

Pour en savoir plus sur la certification 2X, [cliquez ici](#). Et pour participer à la consultation publique, il suffit de cliquer sur le lien [ici](#). La période de consultation est ouverte jusqu'à **demain** (4 août 2023).

● Nouvelles sur la Finance Durable

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

Cet article discute du règlement SFDR de l'UE en matière d'investissement à impact et de son rôle dans la lutte contre l'écoblanchiment. Bien que la réglementation contribue à améliorer la transparence et à lutter contre les allégations trompeuses de durabilité, il reste des défis liés à la diversité des approches en finance durable. Pour une véritable transition vers la finance durable, la transparence et l'uniformité sont essentielles. // [Allnews](#)

Immersion canadienne : Comment combler le fossé entre le capital et l'innovation sociale pour un avenir durable?

Dans cet article d'opinion, Caroline Widmer, directrice du Pulse Incubateur HES, nous fait part de son expérience canadienne au Startupfest en s'interrogeant sur le défi de concilier les intérêts des investisseurs avec le soutien aux startups axées sur les problèmes environnementaux et sociaux. // [Bilan](#)

La puissance relative de la finance durable

Cet article nous interroge sur les réels bienfaits de la finance durable sur notre planète comparée à la finance traditionnelle car malgré des évolutions positives, son impact absolu reste un sujet débattu au sein de la communauté financière. // [Le Temps](#)



Subscribe

Past Issues

Have a good day and keep an eye out for our **next newsletter on September 7th 2023**.

Want to change how you receive these emails?

You can [update your preferences](#) or [unsubscribe from this list](#).